
Oświadczenie złożone 

przez senatora Roberta Dowhana 

na 75. posiedzeniu Senatu 

w dniu 21 marca 2019 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra środowiska Henryka Kowalczyka 

Szanowny Panie Ministrze! 

Jako senator Rzeczypospolitej Polskiej wnoszę o podjęcie stosownych działań mających na celu mobiliza-

cję inspektoratów ochrony środowiska w sprawie egzekwowania ustawy antysmogowej. 

W chwili obecnej istnieje duży problem z egzekwowaniem ustawy antysmogowej na poziomie samorzą-

dów lokalnych. Ustawa ta weszła w życie 3 lata temu. Niestety karanie gmin za nieprzestrzeganie przepisów 

dotyczących czystości powietrza w praktyce nie jest proste. Jednocześnie dodać należy, że kary pieniężne nie 

zniwelują problemu, a jedynie go zaostrzą. Należy podjąć działania edukacyjne, profilaktyczne oraz wprowa-

dzić odpowiednie programy wraz z instruktażem ich wdrażania w polskich gminach. Mieszkańcy często nie-

stety nie są zainteresowani kwestią czystości powietrza w swoim otoczeniu – działania edukacyjne powinny 

to zmienić. Kolejnym rozwiązaniem mogłoby być nakładanie kar na indywidualnych mieszkańców czy kon-

trolowanie pieców, jednak nie we wszystkich gminach są jednostki, które mogłyby takie działania realizo-

wać. Na tę chwilę ok. 70% gmin w Polsce nie ma straży miejskich. Rozwiązaniem mogłyby być również 

ekopatrole. Istnieje realna potrzeba wsparcia ze strony ministerstwa w postaci dofinansowań oraz planów 

edukacyjnych i profilaktycznych w tym zakresie. 

W związku z powyższym jestem przekonany, że zaostrzenie działań przeciwdziałających zanieczyszcze-

niu powietrza jest w chwili obecnej w naszym kraju ważne i uzasadnione. 

Z poważaniem 

Robert Dowhan 
 


